
Borgerforslag - støtterblanket

Du kan bruge denne blanket til at støtte et borgerforslag, hvis du ikke kan bruge den digitale løsning på
borgerforslag.dk.

Der er ingen forpligtelser forbundet med at være støtter af et forslag.

Dine personoplysninger bliver ikke offentliggjort, når du er støtter af forslaget. Vi henviser i øvrigt til politikken
for, hvordan vi behandler personoplysninger, på borgerforslag.dk. Du kan se et uddrag af
persondatapolitikken med de relevante afsnit for støttere nedenfor.

Sådan støtter du ikkedigitalt et borgerforslag

1. Når du har udfyldt blanketten og underskrevet den, skal du sende den som fysisk post til Folketinget,
Christiansborg, 1240 København K, att.: Borgerforslag.

2. Når Folketingets Administration har modtaget blanketten, kontrollerer administrationen ved at slå op i
Det Centrale Personregister (CPR), at du har stemmeret til folketingsvalg. Herefter registrerer vi din
støtte i systemet, og du modtager en bekræftelse pr. brev eller e-mail på, at din støtte er registreret.

Titel
Inddragelse af dansk søterritorium skal kræve politisk flertal i Folketinget.

Id: FT-14179

Forslag
Projekter der fordrer inddragelse af dansk søterritorium (som det eksempelvis ses ved Lynetteholmen og
Aarhus Havn) skal for eftertiden ikke kunne implementeres på baggrund af et lokalpolitisk flertal, men skal
derimod godkendes af et nationalt flertal i det danske folketing.

Bemærkninger til forslaget
Dette borgerforslag har altså til hensigt at skabe en ændring af lovgivningen, når det gælder inddragelse af
dansk søterritorium - bemærk hér at der IKKE er tale om Aarhus Kommunes søterritorium og beslutningen
om en udvidelse af Aarhus Havn isoleret set, og det angår derfor i sin helhed ikke en kommunes enkelte
beslutninger.
Begrundelsen tager dog sit UDGANGSPUNKT i den aarhusianske havneudvidelse, der er det seneste
eksempel på et dansk byggeprojekt, som inddrager et meget stort søterritorium, men det til trods kun beror
på et kommunalt byrådsflertal.

Begrundelsen for dette borgerforslag lyder som følger:

I Aarhus Kommunes byråd har et flertal pr. 08.02.2023 besluttet at udvide Aarhus Havn. Dette flertal tæller
S, V, K samt SF.

Denne aftale er indgået, partierne imellem, til trods for at der er en enorm overvægt af parametre, der taler
imod en sådan udvidelse. De 5 største indbefatter hhv.:

1. Klima
2. Behov
3. Landskabspåvirkning
4. Inhabilitet
5. Borgerinddragelse
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Der følger herved en uddybning af ovenstående parametre:

1. En havneudvidelse (uanset omfang og geografi) er notorisk et miljøbelastende foretagende. I det konkrete
eksempel med Aarhus Havn vil en havneudvidelse bl.a. indebære, at man dumper eksorbitante mængder
giftigt slam ud for strandene i den sydlige del af Aarhus Kommune. Slam er, som bekendt, indeholdende
bl.a. tungmetaller og kvælstof, hvorfor at den fremlagte VVM-rapport da også bl.a. kan konkludere, at en
havneudvidelse vil få konsekvenser for større havpattedyr såsom sæler, marsvin og delfiner. I det hele taget
vil en havneudvidelse medføre mærkbare konsekvenser for det generelle dyreliv og de generelle
naturforhold under havets overflade - for ikke at nævne de samlede CO2-udledninger, der medfølger alene
pga. hele byggeprocessen.
Ovennævnte er absolut ikke en udtømmende beskrivelse af de miljømæssige konsekvenser, som en sådan
udvidelse fører med sig, hvorfor det da også er indiskutabelt, at sådanne et projekt IKKE går hånd i hånd
med Folketingets (og dermed nationens) høje klimaambitioner samt diverse EU direktiver/forordninger.

2. Der kan bl.a. pga. Nedenstående stilles et meget stort spørgsmålstegn ved, om der er et egentligt
praktisk behov for en udvidelse af Aarhus Havn:

(1.) Knap en tredjedel (31%) af de containere, der står på Aarhus Havn den dag i dag udgøres af tomme
containere, grundet at de genhuses på havnen efter, at de er blevet tømt hos den pågældende kunde.
Hvorfor skal en havn, man mener lider af pladsmangel huse tomme containere? Dette ræsonnement lider
af en vis usaglighed.
Der foreslås af flere fagfolk, at man opretter en dryport ved E45, som det ses i Fredericia, hvor man har en
dryport placeret i Taulov. Der er tilmed en i forvejen etableret jernbane fra Aarhus Havn ud til E45.
Desuden beretter store stemmer i det private erhvervsliv såsom Søren Skou (tidligere administrerende
direktør i A.P. Møller - Mærsk A/S) om, at væksten i godsmængderne er faldende. Dette understøttes af den
anerkendte og mangeårige fremtidsforsker Jesper Bo Jensen (Stanford University).
Bemærk at der her er tale om to fagpersoner, der virkelig kan siges at have fingeren på pulsen, når der
tales om skibstrafik - modsat de byrådsmedlemmer, der står bag aftalen.

(2.) Grenå Havn tilbyder at stille et areal på 30 hektar til rådighed - vel og mærke 30 velkvalificerede hektar
mht. dybdemeter og øvrige relevante/betydende praktiske forhold.
Dette vil desuden være vækstskabende for området, og dermed trække i en positiv retning mht. forholdet
mellem land & by, der som bekendt er et meget vigtigt emne for et af de regeringsbærende partier
(Socialdemokratiet).

(3.) Man ønsker havneudvidelsen etableret bl.a. for at kunne indskibe Grøndlandstrafikken samt huse det
store landbrugs- og energiselskab DLG. Men hvad er ræsonnementet bag at indskibe Grønlandstrafikken i
Aarhus og ikke i Aalborg? Hvad nødvendiggør, at Aarhus Havn skal tage hånd om indskibningen af
foderstoffer fra DLG, der i disse tider er ved at etablere sig i Skærbæk (nær Ribe)? Hvorfor vil Aarhus ikke
lade Esbjerg stå for dette? Handler dette i virkeligheden om, at man ønsker, at væksten SKAL være
centreret i Aarhus Kommune, og ikke må fordeles ud i hele landet?
Hér skabes der en unødvendig stor ekstraregning for klimaet, da ovenstående vil fordre adskillige ekstra
kilometer i lastbilstransport.

3. En havneudvidelse vil notorisk have en stor indvirkning på landskabsformatet. Et aspekt der har enorm
betydning for et utal af kommunens borgere, der finder Aarhus' geografi/placering i landskabet som
værende et af de væsentligste elementer for, hvad der gør Aarhus/oplandet helt unikt.
At en havneudvidelse vil have en ekstremt høj indvirkning på landskabet og de nuværende sigtelinjer er da
også blevet understøttet et utal af gange af blandt andre erfarne landskabsarkitekter.

4. I Aarhus Kommune gælder der ved hvert kommunalvalg, at den valgte borgmester pr. automatik tildeles
formandsposten for bestyrelsen af Aarhus Havn. Der gælder altså at den nuværende borgmester har været
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formand for havnens bestyrelse i de seneste 12 sammenhængende år, og dermed har siddet med for
bordenden ved begge "middagsborde" fra start til slut i hele processen om en havneudvidelse.
Borgmesteren selv advokerer for, at det ikke er et problem, da der er tale om sammenfaldende interesser
havnen og byrådet imellem. En række fagfolk (herunder den anerkendte autoritet, Roger Buch) afviser dog,
at dette argument har momentum, og advokerer derimod for, at denne ordning unægtelig er uholdbar, da
det skaber grobund for inhabilitet (uanset hvem, der måtte være blevet valgt som borgmester). Der opstår i
al sin enkelthed her et krydspres, der gør at man med rette kan stille spørgsmålstegn ved
beslutningsprocessens egentlige raison d'être.

Yderligere skal det haves in mente, at rigtig mange af de rapporter, der ligger til grund for
beslutningsprocessen, er bestilt af Aarhus Kommune og Aarhus Havn hos blandt andre virksomheder som
HBS Economics, Cowi samt Rambøll.
Men ligesom at man hos mange partier i Folketinget ikke tager en betalt advokatundersøgelse af Nye
Borgerlige omhandlende den nuværende statsminister - i forbindelse med minksagen - for pålydende, tager
man vel heller ikke sådanne betalte rapporter af Aarhus Kommune og Aarhus Havn for pålydende i en
situation som denne, hvor det omhandler beslutningen om en havneudvidelse eller ej? I så fald står vi igen
her med et ræsonnement, der så absolut mangler momentum.

5. Partitoppen blandt de partier, der har indgået aftalen, hævder alle, at der har været borgerinddragelse
under hele processen. Dette er der dog en ekstremt stor uenighed i hos utroligt mange af kommunens
borgere, der tværtimod finder sig ilde hørt.
Ved en så stor (ja, vel nærmest epokegørende) beslutning, som en havneudvidelse af dette omfang af
Aarhus Havn utvilsomt er, så har man selvfølgelig pligt til at sikre sig, at civilsamfundet føler sig hørt. Man
kan ikke bare overhøre en så "højtråbende stemme" af utilfredshed. En utilfredshed der for majoritetens
vedkommende ikke blot bygger på, at man "brokker sig for at brokke sig", er nostalgisk eller reaktionær,
men som derimod beror på yderst saglige samt velbegrundede argumenter og fremtidsperspektiver.

Afsluttende:
Spørgsmålet om hvorvidt der skal foretages en udvidelse af Aarhus Havn eller ej er (sammen med
Lynetteholmen) altså et pragteksempel på et maritimt byggeprojekt, hvor det udkrystalliseres, at landets
kommuner ikke er sin opgave voksen, når det gælder så omkalfatrende beslutninger, som det at inddrage
dansk søterritorium notorisk er. Derfor skal sådanne maritime projekter fremadrettet IKKE være et
kommunalt anliggende, men det skal derimod gøres til et nationalt anliggende, der kræver et politisk flertal i
Folketinget, førend at det kan realiseres.
Der er et utal af vel-begrundede faktorer, der taler for en lovændring, når det gælder håndteringen af dansk
farvande. Dette er blevet pointeret af utallige fagfolk, og er nu, i form af ovenstående, lige blevet pointeret
samt vel-begrundet endnu engang.

Forslag stillet af Kontaktoplysninger
Anonym person
Danmark Aarhus

xxxxxx@xxxx.xx
xxxxxxxx

Medstillere Kontaktoplysninger
Anonym person
Aarhus

xxxxxx@xxxx.xx

Anonym person
Aarhus

xxxxxx@xxxx.xx
xxxxxxxx

Anonym person
Aarhus

xxxxxx@xxxx.xx
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Postnummer (skal udfyldes) By (skal udfyldes)

Dato Underskrift

Støtteerklæring

For borgere der ikke kan bruge den digitale løsning på borgerforslag.dk.

Jeg ønsker at være støtter for det borgerforslag, der fremgår af denne blanket.

Fulde navn (skal udfyldes)

Adresse (skal udfyldes)

Cpr-nummer (skal udfyldes)

E-mail (hvis du ønsker en kvittering for registreringen af din støtte pr. e-mail)

Med min underskrift bekræfter jeg, at jeg har læst forslaget, og at jeg har læst og accepteret
samtykkeerklæringen nedenfor.

Erklæring om samtykke for støttere

Jeg har læst og er indforstået med Politikken for behandling af personoplysninger i ordningen om
borgerforslag. Du kan læse et uddrag af politikken på følgende side.

Jeg er indforstået med

at personoplysninger om mig behandles som beskrevet, når jeg benytter ordningen,

at jeg som støtter af et borgerforslag ikke kan trække min støtte tilbage, når jeg har givet den, og

at jeg kun kan støtte det samme borgerforslag én gang.
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Sådan behandler vi dine personoplysninger på borgerforslag.dk
Når du anvender hjemmesiden borgerforslag.dk som hovedstiller af et borgerforslag, medstiller af et
borgerforslag eller støtter af et borgerforslag, behandler vi nogle oplysninger om dig. Dette er nærmere
beskrevet i det følgende.

Derfor behandler vi dine personoplysninger
Vores formål med at behandle dine personoplysninger på borgerforslag.dk er at varetage de opgaver, der
følger af:

Lov nr. 1672 af 26. december 2017 om en ordning for borgerforslag med henblik på behandling i
Folketinget. Loven er ændret ved lov nr. af 698 af 24. maj 2022.
Bekendtgørelse nr. 843 af 8. juni 2022 om en ordning for borgerforslag med henblik på behandling i
Folketinget.

De oplysninger, vi indsamler i forbindelse med borgerforslagsordningen, bruger vi ikke til andre formål, og vi
videregiver dem ikke til andre.

Særligt for ikkedigitale borgere
Borgere, som ikke benytter den digitale løsning på borgerforslag.dk, og som vi herefter kalder ikkedigitale
borgere, kan i stedet benytte en papirbaseret løsning. De kan tilkendegive, at de ønsker at være hovedstiller,
medstiller eller støtter af et borgerforslag, ved at indsende en blanket med de relevante oplysninger til
Folketingets Administration med fysisk post.

Når vi modtager en blanket fra en ikkedigital borger, undersøger vi ved at slå op i Det Centrale
Personregister, om borgeren har stemmeret til folketingsvalg. Det er en betingelse for at benytte
borgerforslagsordningen, at man har stemmeret til folketingsvalg, og oplysningerne om stemmeret bruger
vi til at sikre, at borgeren opfylder denne betingelse.

Det Centrale Personregister indeholder ikke oplysninger om valgret for personer med fast bopæl på
Færøerne. Disse skal derfor afgive en erklæring om, at de har stemmeret til Folketinget. Erklæringen
træder i stedet for Folketingets Administrations opslag af, at den pågældende har valgret, ved at slå
personen op i Det Centrale Personregister. Hvis de ikke har et cpr-nummer, skal de i stedet oplyse deres
færøske p-tal.

Hvis betingelsen om stemmeret er opfyldt, indtaster Folketingets Administration oplysningerne fra
blanketten i systemet. Vi behandler de indtastede oplysninger på samme måde som de tilsvarende
oplysninger om borgere, der har brugt den digitale løsning.

Læg mærke til, at vi gemmer korrespondance pr. post eller e-mail mellem Folketingets Administration og
ikkedigitale borgere i Folketingets Administrations almindelige journal- og sagsbehandlingssystemer.
Formålet er navnlig at sikre dokumentation af sagsbehandlingen, f.eks. for at kunne rekonstruere
hændelsesforløb, hvis der skulle opstå uenighed mellem Folketingets Administration og borgere om
administrationen af ordningen.

De blanketter, vi modtager fysisk, gemmer vi i et afgrænset tidsrum. Vi opbevarer dem bag lås, og de er
kun tilgængelige for medarbejdere i Folketingets Administration, som har brug for at få adgang til
oplysningerne i blanketterne for at varetage arbejdsopgaver i relation til borgerforslagsordningen.

Sikkerhed og logning i den digitale løsning på borgerforslag.dk
Kommunikation mellem brugerne og systemet foregår via en krypteret og sikker forbindelse.

Systemet er hostet eksternt, og Folketingets Administration har indgået en databehandleraftale, som vi
løbende kontrollerer.

Vi opbevarer data, som vi behandler i systemet, på servere, der fysisk befinder sig i EU.
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Dataansvarlig myndighed og kontakt
Folketinget er den dataansvarlige myndighed for borgerforslagsordningen.

Du kan kontakte Folketingets Administration med spørgsmål om, hvordan vi i Folketingets Administration
behandler personoplysninger i forbindelse med borgerforslagsordningen. Du kan sende en e-mail til os på
borgerforslag@ft.dk, eller du kan ringe til os på telefon 3337 5500.

Du kan også sende et brev til os:

Folketinget
Att.: Borgerforslag
Christiansborg
1240 København K 

Du kan også kontakte Folketingets Administrations databeskyttelsesrådgiver på e-mail dpo@ft.dk eller på
telefon 3337 5500 eller ved at sende et brev att. databeskyttelsesrådgiveren.
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